

Panduan Ulama Islam Berkaitan Amalan Pencegahan Penularan Pandemik: Satu Sorotan

Muslim Scholars Guidances on Prevention of Pandemic: An Overview

MOHD SOPHIAN BIN ISMAIL, Universiti Kebangsaan Malaysia
MOHD ARIF BIN NAZRI, Universiti Kebangsaan Malaysia
NAJAH NADIAH BINTI AMRAN, Universiti Kebangsaan Malaysia

Received: March 18, 2021 Accepted: June 2, 2021 Online Published: June 15, 2021

URL: <http://www.ukm.my/jcil>

ABSTRAK

Penularan pandemik COVID-19 menimbulkan kebimbangan dalam kalangan rakyat. Oleh itu kerajaan berusaha gigih melindungi masyarakat yang sihat dari mendapat jangkitan, merawat pesakit yang disahkan dijangkiti virus tersebut dan melindungi kakitangan perubatan dari terdedah kepada bahaya jangkitan dan penularannya. Penularan pandemik ini menyebabkan masyarakat berhadapan dengan kuman yang sangat bahaya serta mudah berjangkit. Mereka terdedah kepada risiko wabak penyakit yang boleh membawa maut. Untuk itu, khusus bagi umat Islam mereka perlu sentiasa disiapsiagakan secara berterusan mengenai pencegahan penularan pandemik seperti yang telah ditetapkan dalam al-Quran dan al-Sunnah. Artikel ini bertujuan menyoroti kajian lepas tentang panduan ulama Islam berkaitan amalan pencegahan penularan pandemik menurut al-Quran dan al-Sunnah. Di samping menganalisis pendapat para sarjana Islam berkaitan pencegahan penularan pandemik supaya dapat dilihat secara ilmiah dan amalan ini dapat dipraktikkan oleh masyarakat muslim. Kajian ini dilaksanakan dengan menggunakan kaedah kualitatif yang hasil dapatan kajian diperolehi menerusi kajian kepustakaan iaitu menganalisis dokumen dengan merujuk kepada rujukan primer dan sekunder menerusi pembacaan buku, tesis, jurnal dan lain-lain. Hasil penganalisan mendapati tiga fokus utama kajian telah dilakukan oleh para sarjana Islam iaitu amalan pencegahan secara fizikal, mental dan rohani. Bagaimanapun aspek pencegahan pandemik secara khusus berpandukan al-Quran dan al-Sunnah dikaji dengan tidak menyeluruh. Justeru, diharapkan kajian ini boleh dijadikan bahan bacaan dan rujukan ahli ilmu, para perawat, pesakit dan masyarakat muslim agar tidak terkena jangkitan wabak ini.

Keywords: al-Quran, COVID-19, kaedah pencegahan penyakit, pandemik, al-Sunnah, wabak.

ABSTRACT

COVID-19 pandemic crisis raises concerns among people. Therefore protecting communities from getting infected, treating patients diagnosed with the disease and protecting medical staff from being exposed to the dangers of infection and transmission become the major efforts by the government and community. The spread of this pandemic has caused the community to face dangerous and contagious germs. People are exposed to the risk of an outbreak of a deadly disease. Islam emphasizes strongly on prevention and cure of disease. Thus Muslim communities need to be constantly prevented from the pandemics as prescribed in the Quran and Sunnah. This article aims to highlight previous studies on Muslim scholars guidances regarding the practice of preventing the spread of pandemics according to the Quran and Sunnah. It aims to analyze the opinions of the scholars regarding prevention practices socially and scientifically. This qualitative study examines and reviews primary and secondary references from books, theses, journals and others. The results of the analysis indicate there are three main area of pandemic prevention done by the scholars which highlight physical, mental and spiritual preventions. Yet there is still lacuna in the field of knowledge that comprehensively study the aspect of pandemic prevention in the light of Quran and Sunnah. The overview of the literatures in this work may systematically assist the community and future researchers in knowledge concern Islamic prevention from disease.

Keywords: Quran, COVID-19, methods of disease prevention, pandemic, Sunnah, epidemic.

PENDAHULUAN

Pandemik merupakan wabak penyakit yang tiba-tiba merebak secara mengejut di dalam suatu kawasan yang amat membimbangkan di kawasan tersebut. Sebagai contoh wabak Novel Coronavirus (COVID-19), ia merujuk kepada spesies baru yang belum pernah ditemui oleh manusia. Ia merupakan virus baru dalam keluarga Coronavirus yang pernah menyebabkan Sindrom Pernafasan Akut Yang Teruk (SARS) pada tahun 2002 dan Sindrom Pernafasan Timur Tengah (MERS) pada tahun 2014 (Kementerian Kesihatan Malaysia, 2020). Ia muncul buat pertama kalinya pada tahun 2019 di Wilayah Wuhan, China dan telah diisytihar sebagai pandemik pada 11 Mac 2020 yang telah meragut 3,084,949 nyawa di seluruh dunia sehingga 23 April 2021 (World Health Organization 2021). Keadaan ini telah menimbulkan suasana tidak tenteram dalam kalangan masyarakat global ekoran penularan pandemik ini yang semakin pantas dan sukar dikawal. Kemunculan pandemik yang baharu ini telah mendapat publisiti besar dalam media tempatan mahupun antarabangsa.

Sememangnya penularan pandemik COVID-19 ini telah menimbulkan kebimbangan dalam kalangan rakyat. Antara ancaman dalam menghadapi wabak mendadak ini ialah melindungi masyarakat yang sihat daripada mendapat jangkitan, merawat pesakit yang disahkan berpenyakit dan melindungi kakitangan perubatan daripada terdedah kepada bahaya jangkitan dan penularannya. Penularan pandemik ini menyebabkan masyarakat berhadapan dengan kuman yang sangat bahaya serta mudah berjangkit. Mereka terdedah kepada risiko wabak penyakit yang boleh membawa maut. Ini merupakan satu tekanan yang sangat besar kepada masyarakat (Malina 2020). Untuk itu, mereka perlu sentiasa disiapsiagakan secara berterusan mengenai pencegahan penularan pandemik seperti yang telah ditetapkan dalam al-Quran dan al-Sunnah.

Dari perspektif Islam pencegahan itu lebih baik daripada pengubatan (Danial 1988). Menurut al-Quran dan al-Sunnah, dalam bidang perubatan, Islam berpegang kepada konsep pencegahan lebih baik daripada pengubatan. Segala perkara yang membawa kepada kerosakan perlulah dicegah dari awal lagi. Inilah kelebihan agama Islam yang Allah SWT menurunkan al-Quran sebagai panduan dan sumber rujukan pertama dan juga hadis Nabi Muhammad SAW sebagai rujukan kedua untuk umat akhir zaman. Ini kerana agama Islam yang dibawa oleh baginda SAW merupakan agama yang sempurna dan lengkap (Yousuf 2018).

al-Quran dan al-Sunnah mengajar seseorang itu memelihara kesihatan dalam kehidupan. Ini menunjukkan bahawa Islam adalah agama yang mempromosikan cara hidup yang sihat bukan sahaja dari sudut fizikal, bahkan mental dan rohani. Begitu juga dari sudut pencegahan daripada penularan wabak dan rawatannya dalam kehidupan manusia (Anita 2014). Banyak wabak telah merebak ke seluruh dunia

termasuk Malaysia dan telah menyebabkan berlaku kematian kepada manusia yang dijangkitinya (Hilmi 2013). Jumlah kematian akibat pandemik COVID-19 di Malaysia setakat 13 April 2021 ialah seramai 1333 nyawa (KKM 2021). Menurut Abdullah (2019) al-Quran dan al-Sunnah telah menyediakan langkah-langkah pencegahan awal daripada wabak dan penyakit berjangkit untuk diamalkan oleh setiap muslim. Firman Allah SWT di dalam al-Quran:

وَنَزَّلْنَا مِنَ السَّمَاءِ مَاءً حَمِيمًا لِيَشْرَبَ الَّذِينَ كَفَرُوا فِيهَا وَنَجِّنَا الَّذِينَ آمَنُوا مِنْ أَضْحٰكِنَهَا عَذَابًا إِنَّ إِلٰهَنَا لَلْغَلِيْبُ
إِلَّا خَسَارًا
(Surah al-Isra', 17: 82)

Maksudnya: Dan Kami turunkan dengan beransur-ansur dari al-Quran ayat-ayat suci yang menjadi ubat penawar dan rahmat bagi orang-orang yang beriman kepadanya, dan (sebaliknya) al-Quran itu tidak menambahkan orang-orang yang zalim (disebabkan keingkaran mereka) melainkan kerugian jua.

Artikel ini bertujuan menyoroti kajian lepas tentang panduan ulama Islam berkaitan amalan pencegahan penularan pandemik menurut al-Quran dan al-Sunnah. Di samping menganalisis pendapat para sarjana Islam berkaitan pencegahan penularan pandemik supaya dapat dilihat secara ilmiah sejauhmanakah amalan ini dapat dipraktikkan oleh masyarakat muslim khususnya di Malaysia yang sedang menghadapi ancaman pandemik COVID-19 ini.

METODOLOGI KAJIAN

Kajian ini dilaksanakan dengan menggunakan metodologi kaedah kualitatif, dan hasil dapatan kajian diperolehi menerusi kajian kepustakaan iaitu menganalisis dokumen merujuk kepada rujukan primer dan sekunder menerusi pembacaan buku, tesis, jurnal dan lain-lain. Segala sumber di atas dipilih oleh pengkaji bagi menentukan dokumen yang ingin dikaji adalah yang berkaitan dengan pandemik atau wabak penyakit berjangkit.

Pengkaji telah merujuk jurnal-jurnal dan kajian-kajian lepas dan terkini seperti tesis, disertasi, jurnal, prosiding, kertas kerja seminar dan laman web yang berautoriti sama ada dalam bahasa Melayu, bahasa Inggeris dan bahasa Arab untuk mencari maklumat tentang pandemik dan langkah-langkah pencegahan penularannya menurut al-Quran dan al-Sunnah. Semua data yang diperolehi, diproses, dikelaskan mengikut keutamaan dan dianalisis berdasarkan pendekatan diskriptif kemudian dibuat kesimpulan.

DAPATAN KAJIAN

Kajian awal sorotan literatur tentang panduan ulama Islam berkaitan amalan pencegahan penularan pandemik ini adalah masih baharu. Menurut al-Maq'adi (2020) tidak terdapat satu kajian ilmiah yang menerangkan manhaj al-Quran dan al-Sunnah dalam menghadapi wabak dan penyakit melainkan hanya beberapa artikel yang berkaitan tentang aspek

kesedaran, aspek pemikiran dan aspek kesihatan sahaja. Ayat-ayat al-Quran perlu ditadabbur kerana ia adalah satu cara untuk mendapatkan intipati dan pengajarannya. Di samping mengambil berat tentang kajian Sunnah Nabawiyah dengan merujuk kitab-kitab syarah hadis dan mengaplikasikannya kepada situasi semasa kerana di dalamnya terdapat keselamatan dan penyelesaian masalah kehidupan.

Antara hasil penyelidikan para sarjana Islam dalam bahagian ini ialah kajian seperti "*Badhl al-Mā'ūn fī Faḍl al-Tā'ūn*" (Ibn Hajar 1986), "*History of Contagious Diseases Outbreaks During Early Muslim Empire: Understanding the Impact of Islamic Principles*" (Musferah et al. 2020), "*Muslims Responses to Pandemics: Lessons from the Best Generation*" (Che Anuar 2020), "*Pandemic and Islamic Point of View Based on Hadith Plague*" (Irfan et al. 2020), "*Penggunaan Bahan Herbal Dan Pendekatan Spritual Untuk Mencegah Stress Selama Karantina COVID-19*" (Anggita et al. 2020), "*COVID-19 dan Pencegahan Transmisi Infeksi Di Tingkat Individu*" (Siska 2020), "*Mu'ālaḥat al-Amrād fī Ḍaw' al-Qur'ān al-Karīm: Dirāsah Mawḍū'iyah*" (Abd al-'Al 2020), "*Manhaj al-Islām Fī al-Ta'āmul Ma' al-Awbi'ah*" (al-Bayyūmī 2020), "*al-Manhaj al-Qur'ānī fī al-Ta'āmul Ma' al-Amrād wa al-Awbi'ah*" (al-Ka'bī 2020), "*Manhaj al-Qur'ān al-Karīm fī al-Ta'āmul Ma' al-Maraḍ*" (al-Khaṭīb 2020), "*Manhaj al-Qur'ān wa al-Sunnah fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah wa al-Amrād*" (al-Maq'adī 2020), "*Manhaj al-Sunnah al-Nabawiyah fī al-Ta'āmul ma' al-Amrād wa al-Awbi'ah*" (al-Mināwī 2020), "*Manhaj al-Sunnah fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah*" (Muḥammad 2020), "*Manhaj al-Qur'ān al-Karīm fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah wa al-Amrād*" (Rifā'ī 2020), "*Manhaj al-Sunnah al-Nabawiyah fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah wa al-Amrād 'al-Ḥijr al-Ṣiḥḥī Namudhajan*" (al-Sa'dawī 2020), "*Qawā'id al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah min Khilāl al-Sunnah al-Nabawiyah*" (Yūsuf 2020), "*Analisis Hadith Mengenai Haiwan Fasiq Dalam Al-Kutub Al-Sittah: Kajian Terhadap Persepsi Masyarakat Melayu Di Daerah Pengkalan Hulu, Perak*" (Farhan 2015a), "*Isu Keselamatan Makanan Menurut Perspektif Al-Hadith: Analisis Terhadap Perusahaan Kecil Dan Sederhana Di Lembah Klang*" (Farhan 2019), "*Anjing Pembawa Virus Rabies: Signifikan dan Metode Interaksi Berasaskan Fiqh Al-Hadith*" (Farhan 2015b), "*Lizard as Spreader of Salmonella Bacteria: Significant and Interaction Methods According to Fiqh al-Hadith*" (Farhan 2016), "*Leptospirosis Wabak Maut Dari Tikus: Analisis Berasaskan Fiqh al-Hadith*" (Farhan 2018a), "*Vektor Zika dan Teknik Kawalan Haiwan Perosak Menurut Perspektif Hadis*" (Farhan 2018b), "*40 Hadis tentang Wabak Penyakit*" (Sanusi 2020), "*Inilah Doaku*" (Zulkifli 2020a), "*Hari-Hari Tarbiah Dalam Hidupku*" (Zulkifli 2020b), "*Soal Jawab Fiqh COVID-19*" (Zulkifli 2020c), "*Manual Islam & HIV/AIDS*" (JAKIM 2009) dan "*Tips Menghadapi COVID-19 Panduan Menurut Perspektif Islam*" (JAKIM 2020).

Beberapa kajian dari Malaysia tentang pencegahan pandemik menurut perspektif Islam adalah "Sorotan Literatur Terhadap Isu Penerimaan Dan Penolakan Vaksin Menurut Perspektif Islam" (Nurul 2017), "Bagaimana Mendepani Wabak Mengikut Perspektif Usul Fiqh" (Pejabat Mufti WP 2020), "Penggunaan Air Banjir Ketika Bencana Banjir: Kajian Menurut Perspektif Halal Haram" (Habibah 2015), "Islam Tuntut Umat Hindari Kemudaratan" (Asri 2020), "*Healing Through Complementary Therapy: the Qur'anic and the Sunnah Approach*" (Suriati 2009), "*Medical and Islamic Perspectives on Human Immunodeficiency Virus Infection and Its Prevention*" (Abdullah et al. 2019), "*Infection Control in Islam*" (Aisyah 2009), "*Du'aa's and Adhkar for Protection against Diseases and Epidemics*" (Islamqa.info 2020), "*Critical Review of Religion in Coping against the COVID-19 Pandemic by Former COVID-19 Muslim Patients in Malaysia*" (Ab Rahman et al. 2020) dan "*A Review of the Islamic Approach in Public Health Practices*" (Anita et al. 2014).

Di samping itu, terdapat kajian dari luar negara yang berkisar tentang pencegahan pandemik menurut perspektif Islam yang bertajuk "Higienitas Perspektif Hadis (Kajian Hadis-Hadis Tentang Kebersihan Makanan, Sumber Air, Rumah dan Jalanan)" (Erwan 2008), "Relasi Pandemi Terhadap Iklim Bumi dan Pandangan Teks Suci" (Aruny 2020), "*Prophetic Medicine, Islamic Medicine, Traditional Arabic and Islamic Medicine (TAIM): Revisiting Concepts and Definitions*" (Asim et al. 2019), "*The Cleanliness for a Healthy Life: a Preventive Remedy in Tibbin Nabawi*" (Hedayatul Islam et al. 2019), "Masalah dalam Vaksinasi: Analisis Fatwa Malaysia dan Indonesia" (Norhidayah et al. 2017), "Implementasi Pendidikan Agama Islam di Masa Pandemi COVID-19" (Yusuf et al. 2020), "Evolusi SARS-CoV-2 dalam Perspektif Wahyu Memandu Ilmu" (Ateng et al. 2020), "Sikap Keberagamaan Masyarakat Muslim Menghadapi COVID-19" (Dadang 2020), "*Public Health Risks Related to Communicable Diseases during the Hajj 2019, Saudi Arabia, 9–14 August 2019*" (European Centre for Disease Prevention and Control 2019), "*Improving Health Care Delivery Through Islamization of Medical Practice*" (Yousuf et al. 2018), "*The Effect of Quran Recitation to Pain and Comfort Feeling on Patients with Reduced Consciousness in UNS Hospital*" (Hanafi et al. 2019), "*Analysis of Circumspections of COVID-19 in the Light of Islam*" (Qurratul 2020), "*Islamic Healing in Ghana: a Study of the Salwat Health Restoration Hospital*" (Fadalulai 2018), "*Islamic Psychotherapy in the Pandemic of COVID-19*" (Sabrida 2020), "*Fighting Pandemics: Inspiration from Islam*" (Hamid et al. 2020), "Merekonstruksi Alam dalam Kajian Sains dan Agama Studi Kasus pada Masa Pembatasan Sosial Berskala Besar (PSBB) Dampak COVID-19" (Hariman et al. 2020), "*Mujāhadah al-Nafs among COVID-19 Patients in Quarantine*" (Zaki et al. 2020), "*A Practical Journey in Implementing a*

Shari'ah Compliant Hospital: An Nur Specialist Hospital's Experience" (Shaharom et al. 2018), "*Mafhūm al-Ṭibb al-Wiqā'ī*" (Islām 2016), "*Mafhūm al-Wiqāyah al-Ṣiḥḥiyah fī al-Islām*" (Ṭalāl 2016), "*Mafhūm al-Hijr al-Ṣiḥḥī*" (Sanā' 2016), "*Mafhūm al-Ṭibb al-Nabawī*" (Isrā' 2016), "*Kayf U'ālij Nafsī min al-Iktī'āb bi al-Qur'ān*" (Marwān 2018), "*Kayf 'ālij al-Rasūl al-Iktī'āb*" (Ṭalāl 2018), "*al-Ṭibb al-'Ilājī*" (Sārah 2018), "*al-Ṭibb al-Wiqā'ī fī al-Sunnah al-Nabawiyah al-Sharīfah*" (Islām 2016), "*al-Hāwī fī al-Ṭibb*" (al-Rāzī 2000), "*al-Ṭibb al-Nabawī*" (Ibn Qayyim 2000), "*al-Mawsū'ah al-Ṭibbiyyah al-Fiqhiyyah*" (Kan'ān 2000), "*Min 'Ilm al-Ṭibb al-Qur'ānī: al-Thawābit al-'Ilmiyyah fī al-Qur'ān al-Karīm*" ('Adnān 2001), "Keajaiban Sains" (Yusof 2015), "Konsep Perubatan Islam" (Danial 1988), "*Critical Review of Reciting al-Quran in Restoring the Resilience and Mental Health among Quarantined Covid-19 Patients*" (Ab Rahman et al. 2020), "*Religion as a Social Determinant of Health in Muslim Countries: The Implementation of Positive Health Promotion*" (Perri 2016), dan "*Critical Review of Positive Behavior and Resilience in Islamic Perspective during the COVID-19 Pandemic*" (Ab Rahman et al. 2020).

Pengkaji mendapati bahawa terdapat tiga fokus utama kajian yang dibawa oleh para sarjana Islam di atas berkaitan panduan amalan pencegahan penularan pandemik ini, iaitu dari sudut fizikal, emosi dan rohani.

1. Fizikal

Dari aspek fizikal, cara hidup Nabi Muhammad SAW di abad ke-21 ini adalah sangat relevan kerana baginda telah mengajar umatnya cara penjagaan dan pencegahan diri sejak 1400 tahun yang lalu (Aisha 2009). Menurut Hedayatul et al. (2019), amalan hidup yang sihat amat penting agar seseorang itu dapat menyelamatkan diri daripada terkena sebarang penyakit. Talal (2016) menyatakan antara amalan tersebut ialah menutup bekas makanan pada waktu malam untuk mengelak daripada dihinggapi wabak sebagaimana sabda Rasulullah SAW dalam sebuah hadis yang diriwayatkan Imam Muslim daripada Jabir r.a.:

عَطُوا الْإِنَاءَ، وَأَوْكُوا السَّقَاءَ، فَإِنَّ فِي السَّنَةِ لَيْلَةً يَنْزِلُ فِيهَا وَبَاءٌ، لَا يَمُرُّ بِإِنَاءٍ لَيْسَ عَلَيْهِ غَطَاءٌ، أَوْ سِقَاءٍ لَيْسَ عَلَيْهِ وَكَاءٌ، إِلَّا نَزَلَ فِيهِ مِنْ ذَلِكَ الْوَبَاءُ.

(Riwayat Muslim, *Ṣaḥīḥ Muslim*, kitab *al-'Ashribah*, bab *al-'Amr bi Taghīyat al-'Inā'*, no. hadis 2014)

Maksudnya: Tutuplah bejana dan tutuplah tempayan kerana pada suatu malam dalam setahun penyakit menular berjangkit. Setiap bejana atau tempayan yang didapatinya tidak tertutup, nescaya benih penyakit itu akan hinggap ke dalam bejana itu.

Selain daripada itu ialah perintah kawalan pergerakan. Menurut Mohd Asri (2020) umat Islam negara ini tidak digalakkan mengunjungi negara China susulan penularan wabak COVID-19 ini.

Mereka yang tinggal di dalam penempatan terkena musibah juga dilarang keluar daripada kawasan terbabit. Terdapat beberapa hikmah mengapa Rasulullah SAW menyarankan agar kawalan pergerakan ini dilaksanakan iaitu menjauhi sebab-sebab yang boleh membinasakan manusia, mengutamakan kesihatan (kesejahteraan) yang menjadi asas dalam kehidupan manusia, larangan menjauhi udara yang telah dicemari kerana dibimbangi akan menyebabkan lebih ramai yang sakit, menjarakkan diri daripada orang yang telah terkena penyakit sekaligus menjadi langkah pencegahan daripada penyebaran wabak dan menyelamatkan diri daripada kebergantungan kepada kepercayaan yang salah. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

فَإِذَا سَمِعْتُمْ بِهِ بَأْرَضٍ، فَلَا تَقْدُمُوا عَلَيْهِ، وَإِذَا وَقَعَ بَأْرَضٌ، وَأَنْتُمْ بِهَا فَلَا تَخْرُجُوا، فِرَارًا مِنْهُ

(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-'Anbiyā'*, bab *'am Ḥasibt 'ann 'Ashāb al-Kahf wa al-Raqīm*, no. hadis 3286)

Maksudnya: Sekiranya kamu mendengar tentang (penyebaran) wabak di sesuatu tempat, maka janganlah kamu masuk. Dan sekiranya kamu sudah berada dalam kawasan (penularan wabak) tersebut, maka janganlah kamu keluar darinya.

Menurut Ahmad (2020), Nabi SAW memberikan nasihat agar muslim mesti menjauhi mereka yang dijangkiti pesakit kusta sepertimana mereka melarikan diri daripada singa. Ini sebagai langkah pencegahan bagi mengelakkan manusia daripada ditimpa penyakit. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

لَا عَدْوَى وَلَا طَيْرَةَ، وَلَا هَامَةً وَلَا صَفْرَ، وَفِرَّ مِنَ الْمَجْدُومِ كَمَا تَفِرُّ مِنَ الْأَسَدِ

(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-Ṭibb*, bab *al-Judhām*, no. hadis 5380)

Maksudnya: Tidak ada jangkitan penyakit, tiada ramalan buruk, tiada sial burung hantu dan tiada sial bulan Safar, dan larilah daripada pesakit kusta sebagaimana kamu lari daripada singa.

Menurut Sanā' (2016), kuarantin perlu dilaksanakan di tempat berlakunya sesuatu wabak agar ia tidak tersebar dengan lebih luas ke kawasan lain melalui percampuran di antara mangsa dan orang yang sihat. Menurut Musferah et al. (2020), hadis yang menjadi asas kepada kaedah pengasingan atau kuarantin orang yang sakit daripada orang yang sihat ialah pada asasnya hadis ini merujuk kepada arahan mengasingkan binatang yang sakit daripada mendekati binatang yang sihat. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

لَا يُورَدَنَّ مُمْرِضٌ عَلَى مُصِحِّ

(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-Ṭibb*, bab *Lā Hāmah*, no. hadis 5437)

Maksudnya: Janganlah didatangkan yang sakit kepada yang sihat.

Menurut Ahmad (2020), ada di kalangan manusia yang tidak berusaha untuk mengelakkan diri daripada ditimpa wabak penyakit, bahkan ada di antara mereka yang melanggar perintah kerajaan. Mereka kemudiannya mendakwa, "kami adalah orang yang

bertawakal.” Mereka sebenarnya telah melakukan kesalahan dalam bertawakal kerana seseorang itu seharusnya berusaha dahulu sebelum mengakui dirinya telah bertawakal kepada Allah. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

كَانَ أَهْلُ الْيَمَنِ يَحْجُونَ وَلَا يَتَزَوَّدُونَ، وَيَقُولُونَ: نَحْنُ الْمُتَوَكِّلُونَ، فَإِذَا قَدِمُوا مَكَّةَ سَأَلُوا النَّاسَ، فَأَنْزَلَ اللَّهُ تَعَالَى: (وَتَزَوَّدُوا فَإِنَّ خَيْرَ الزَّادِ التَّقْوَى) البقرة: 197.

(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-Ḥajj*, bab *Qawl Allah Ta‘ālā: wa Tazawwadū fa‘inn Khayr al-Zād al-Taqwā*, no. hadis 1451)

Maksudnya: Sesungguhnya ahli Yaman datang menunaikan haji dan mereka tidak membawa sebarang bekalan. Lalu mereka berkata: Kami adalah orang-orang yang bertawakkal. Kemudian apabila mereka tiba di Mekah, mereka meminta-minta daripada manusia di sana. Lalu Allah menurunkan ayat: Dan sediakanlah bekalan maka sebaik-baik bekalan adalah taqwa.

Menurut Ahmad (2020) keperluan rawatan dan proses pengubatan itu adalah harus dan tidaklah wajib, mengabaikannya pula adalah dikeji melainkan buat mereka yang mempunyai keazaman yang tinggi. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

تَدَاوُوا عِبَادَ اللَّهِ، فَإِنَّ اللَّهَ لَمْ يَضَعْ دَاءً إِلَّا وَضَعَ لَهُ دَوَاءً (Riwayat Ibn Hibban, *Ṣaḥīḥ Ibn Hibbān*, kitab *al-Ṭibb*, bab *Dhikr al-‘Amr bi al-Tadāwī ‘idh Allāh Jall wa ‘Alā Lam Yakhlūq Dā’ ‘illā Khalaq lah Dawā’ Khalā Shay‘ayn*, no. hadis 6061)

Maksudnya: Berubatlah wahai hamba Allah, kerana sesungguhnya Allah tidak akan menurunkan satu penyakit melainkan disertakan padanya penawar (buat penyakit tersebut).

Menurut Yousuf (2018) menyatakan amalan menjaga kebersihan sangat penting untuk mencegah diri daripada dihinggapi penyakit seperti kerap membasuh tangan terutamanya selepas batuk dan selesema, menahan diri daripada bersalaman dan berpelukan serta menjauhi majlis-majlis keramaian. Berdasarkan firman Allah SWT:

إِنَّ اللَّهَ يُحِبُّ التَّوَّابِينَ وَيُحِبُّ الْمُتَطَهِّرِينَ (Surah al-Baqarah, 2: 222)

Maksudnya: Sesungguhnya Allah mengasihi orang-orang yang bertaubat dan mengasihi orang-orang yang mensucikan diri.

Dan hadis Nabi SAW:

الطُّهُورُ شَطْرُ الْإِيمَانِ

(Riwayat Muslim, *Ṣaḥīḥ Muslim*, kitab *al-Tahārah*, bab *Faḍl al-Wuḍū’*, no. hadis 223) Maksudnya: Kebersihan itu adalah sebahagian daripada iman.

Mukhlis (2013) dan Anita (2014) pula menyatakan bahawa amalan pemakanan yang halal dan baik dapat mencegah seseorang muslim itu daripada penyakit. Sebagai contoh menurut al-Ka‘bī (2020), Allah SWT melarang manusia daripada memakan darah dan bangkai kerana terdapat hikmah yang sungguh hebat. Dihalalkan hambaNya memakan makanan yang baik untuk menjaga roh dan jasad. Ini kerana dalam makanan yang kotor terdapat banyak

bakteria yang boleh merosakkan diri manusia dan boleh menyebabkan penyakit yang berbahaya. Berdasarkan firman Allah SWT:

يَا أَيُّهَا النَّاسُ كُلُوا مِمَّا فِي الْأَرْضِ حَلَالًا طَيِّبًا (Surah al-Baqarah, 2: 168)

Maksudnya: Wahai manusia, makanlah apa-apa yang di atas muka bumi yang halal dan yang baik.

Menurut Zulkifli (2020b) umat Islam digalakkan untuk mengamalkan kurma ‘ajwah untuk mencegah daripada penyakit. Berdasarkan hadis Nabi SAW:

مَنْ تَصَبَّحَ بِسَبْعِ تَمْرَاتٍ مِنْ عَجْوَةٍ لَمْ يَضُرَّهُ ذَلِكَ الْيَوْمَ سُمٌّ وَلَا يَسْحَرُ (Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-‘Aṭ‘imah*, bab *‘Ajwah*, no. hadis 5130)

Maksudnya: Sesiapa yang memakan tujuh biji kurma ‘ajwah pada waktu pagi, tidak akan memberi mudarat sebarang racun mahupun sihir kepadanya pada hari tersebut.

Menurut Fadalulai (2018), Nabi SAW telah mengajar umatnya supaya memakan bijian hitam (*al-ḥabbah al-sawdā’*) untuk menyembuhkan sebarang penyakit. Berdasarkan hadis Nabi SAW:

إِنَّ هَذِهِ الْحَبَّةَ السَّوْدَاءَ شِفَاءٌ مِنْ كُلِّ دَاءٍ، إِلَّا مِنَ السَّامِ. قُلْتُ: وَمَا السَّامُ؟ قَالَ: الْمَوْتُ.

(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-Ṭibb*, bab *al-Ḥabbah al-Sawdā’*, no. hadis 5363)

Maksudnya: Sesungguhnya bijian hitam ini (*al-ḥabbah al-sawdā’*) boleh menyembuhkan semua penyakit kecuali *al-sām*. Aishah bertanya: Apakah itu *al-sām*. Jawab baginda SAW: “Mati”.

Begitu juga dengan mengamalkan madu kerana ia banyak khasiatnya. Menurut al-Imam Ibn al-Qayyim al-Jawziyyah (2000) madu mempunyai faedah yang sangat hebat. Berdasarkan firman Allah SWT:

يَخْرُجُ مِنْ بُطُونِهَا شَرَابٌ مُخْتَلِفٌ أَلْوَانُهُ فِيهِ شِفَاءٌ لِلنَّاسِ (Surah al-Nahl, 16: 69)

Maksudnya: Daripada perut lebah itu keluar minuman (madu) yang pelbagai jenis warnanya, di dalamnya terdapat ubat yang menyembuhkan bagi manusia.

Menurut ‘Āṣim (2019) mengamalkan minum air zam-zam juga dapat mencegah dan menyembuhkan penyakit. Berdasarkan hadis Nabi SAW:

مَاءٌ زَمْزَمٌ لِمَا شَرِبَ لَهُ

(Riwayat Ibn Majah, *Sunan Ibn Mājah*, kitab *al-Manāsik*, bab *al-Shurb min Zam-Zam*, no. hadis 3062)

Maksudnya: Air zamzam adalah bergantung kepada siapa yang meminumnya.

2. Mental

Menurut Talal (2018) dan Zulkifli (2020c) berdasarkan firman Allah SWT:

وَلَنْبَلُوتَكُمْ بِشَيْءٍ مِّنَ الْحَزَنِ وَالْجُوعِ وَنَقْصِ مِنَ الْأَمْوَالِ وَالْأَنْفُسِ وَالْقَمَرَاتِ وَيَبْتَرِ الصَّابِرِينَ (الَّذِينَ إِذَا أَصَابَتْهُمُ مُصِيبَةٌ قَالُوا إِنَّا لِلَّهِ وَإِنَّا إِلَيْهِ رَاجِعُونَ) (Surah al-Baqarah, 2: 155-156)

Maksudnya: Demi sesungguhnya Kami akan menguji kamu dengan sedikit perasaan takut (kepada musuh)

dan (dengan merasai) kelaparan dan (dengan berlakunya) kekurangan dari harta benda dan jiwa serta hasil tanaman. Dan berilah khabar gembira kepada orang-orang yang sabar – (Iaitu) orang-orang yang apabila mereka ditimpa oleh sesuatu musibah (kesusahan) mereka mengucapkan: Sesungguhnya kami adalah kepunyaan Allah dan kepada Allah jualah kami kembali.

Pada ayat ini, Allah SWT memberi khabar bahawa Dia menguji hamba-hamba-Nya yang beriman dengan beberapa ujian di saat mereka berada dalam keadaan suka dan duka, dan kesemua mereka akan mendapat pahala jika mereka bersabar terhadapnya. Mereka kemudiannya mengucapkan lafaz *istirjā* (إِنَّا لِلَّهِ وَإِنَّا إِلَيْهِ رَاجِعُونَ) bukti sebagai seorang yang sabar dan syukur.

Menurut Ahmad (2020) ujian penularan wabak penyakit adalah azab buat manusia. Namun di sisi muslim, ia boleh dianggap sebagai rahmat buat mereka yang menghadapinya dengan penuh muhasabah dan kesabaran. Hal ini berdasarkan sabda Nabi SAW:

لَيْسَ مِنْ أَحَدٍ يَغْمُ الطَّاعُونَ، فَيَمُنُّكَ فِي بَلَدِهِ صَابِرًا مُحْتَسِبًا، يَعْلَمُ أَنَّهُ لَا يُصِيبُهُ إِلَّا مَا كَتَبَ اللَّهُ لَهُ، إِلَّا كَانَ لَهُ مِثْلُ أَجْرِ شَهِيدٍ
(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-Ṭibb*, bab 'Ajr al-Ṣābir fī al-Ṭā'ūn, no. hadis 5402)

Maksudnya: Ia adalah azab yang diutuskan oleh Allah SWT kepada sesiapa yang Dia kehendaki dan Allah SWT menjadikannya sebagai rahmat buat orang-orang yang beriman. Tidak ada seorang pun yang ditimpa wabak taun ini sedangkan dia duduk di dalam negeri tempatnya dengan penuh kesabaran dan bermuhasabah, dan dia faham bahawa tiada sesuatu yang menyimpannya melainkan semuanya telah ditentukan oleh Allah SWT, melainkan dia akan mendapat pahala seperti pahala syahid.

Menurut al-Imam Ibn Hajar (1997), hadis ini menekankan dari aspek disiplin seorang Muslim dalam menghadapi suasana wabak. Muslim seharusnya mengimani bahawa wabak yang melanda ini adalah ketentuan daripada Allah, mereka seharusnya mampu mengawal diri mereka di rumah, bersabar atas segala ujian yang menimpa mereka serta meyakini bahawa tidak ada sesuatu pun yang berlaku melainkan atas ketentuan Allah. Andai sekiranya semua ciri-ciri ini dimiliki oleh seorang muslim, maka beliau berhak mendapat ganjaran seperti pahala syahid, seperti yang disebutkan di dalam hadis.

Menurut 'Adnān (2001), salah satu ujian yang diberikan kepada umat ini adalah kemunculan wabak-wabak serta penyakit-penyakit baharu yang tidak pernah berlaku kepada umat terdahulu. Menurut Mohamad Din (2020) pula, wabak penyakit ini datang adalah disebabkan kerana maksiat serta kerosakan yang dilakukan oleh manusia sendiri secara terang-terangan. Disebabkan terlalu banyak kerosakan, maksiat serta kemungkaran yang dilakukan oleh manusia, Allah datangkan satu penyakit yang tidak pernah wujud sebelum ini. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

لَمْ تَطْهَرِ الْفَاحِشَةُ فِي قَوْمٍ قَطُّ حَتَّى يُعْلِنُوا بِهَا إِلَّا فَشَا فِيهِمُ الطَّاعُونَ
وَالْأَوْجَاعُ الَّتِي لَمْ تَكُنْ مَضَتْ فِي أَسْلَافِهِمُ الَّذِينَ مَضُوا
(Riwayat Ibn Majah, *Sunan Ibn Mājah*, kitab *al-Fitan*, bab *al-'Uqūbāt*, no. hadis 4019)

Maksudnya: Tidak akan terzahir sesuatu kejahatan sesuatu kaum sehinggalah mereka menzahirkannya (melakukan kejahatan maksiat secara terang-terangan) melainkan akan tersebar kepada mereka wabak penyakit taun, dan penyakit-penyakit yang tidak pernah datang kepada umat terdahulu.

Menurut Zulkifli (2020b), sekiranya menyelamatkan nyawa binatang sahaja pun telah diampunkan dosa, dipuji oleh Allah dan dianugerahkan syurga, apatah lagi pahala mereka yang menyelamatkan nyawa manusia. Maka beruntunglah petugas barisan hadapan (petugas kesihatan dan keselamatan). Berdasarkan sabda Nabi SAW:

بَيْنَا رَجُلٌ يَمْسِي، فَاشْتَدَّ عَلَيْهِ الْعَطَشُ، فَنَزَلَ بَثْرًا، فَشَرِبَ مِنْهَا، ثُمَّ خَرَجَ فَإِذَا هُوَ بِكَلْبٍ يَلْهَثُ بِأَكْلِ الثَّرَى مِنَ الْعَطَشِ، فَقَالَ: لَقَدْ بَلَغَ هَذَا مِثْلَ الَّذِي بَلَغَ بِي، فَمَلَأَ حَفْنَةً، ثُمَّ أَمْسَكَهُ بِيَدِهِ، ثُمَّ رَفَعِي، فَسَقَى الْكَلْبَ، فَشَكَرَ اللَّهُ لَهُ، فَغَفَرَ لَهُ، قَالُوا: يَا رَسُولَ اللَّهِ، وَإِنَّا لَنَا فِي الْبَهَائِمِ أَجْرًا؟ قَالَ: فِي كُلِّ كَبِدٍ رَطْبَةٍ أَجْرٌ
(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-Musāqāh*, bab *Faḍl Saqy al-Mā'*, no. hadis 2234)

Maksudnya: Ketika seorang lelaki berjalan, dia merasa sangat dahaga. Lalu dia masuk ke dalam sebuah perigi dan meminum air daripadanya. Kemudian dia keluar dari perigi itu. Tiba-tiba dia terlihat seekor anjing sedang menjelir-jelir dan menjilat tanah kerana dahaga. Lalu dia berkata: Anjing ini telah merasai apa yang telah aku rasai sebentar tadi. Lalu dia turun ke dalam perigi dan memenuhkan air di dalam kasutnya (stokin kulitnya/khuf), kemudian dia memegangnya (menggigit khuf) dengan mulutnya dan memanjat semula. Lantas dia memberi anjing tersebut minum. Allah berterima kasih kepada lelaki tersebut dan mengampuninya. Para sahabat r.a. berkata: Wahai Rasulullah, sekiranya kami berbuat baik kepada haiwan, adakah kami akan mendapat balasan kebaikan? Rasulullah SAW bersabda: Pada setiap hati yang basah (hidup), pastinya mendapat pahala.

3. Rohani

Menurut Mat Noor (2020) dan Mohd Izhar et al. (2020), dalam keadaan penularan wabak yang sangat kritikal seperti hari ini, umat Islam diberikan kelonggaran untuk menunaikan solat berjemaah di rumah sahaja. Menurut Zulkifli (2020c) pula, ini bagi mengawal penularan penyakit ini yang lebih mudah tersebar ketika perhimpunan manusia di masjid berlaku. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

قَالَ: ابْنُ عَبَّاسٍ لَمُؤَدَّبِيهِ فِي يَوْمٍ مَطِيرٍ: إِذَا قُلْتَ أَشْهَدُ أَنَّ مُحَمَّدًا رَسُولُ اللَّهِ، فَلَا تَقُلْ حَيَّ عَلَى الصَّلَاةِ، قُلْ: صَلُّوا فِي بُيُوتِكُمْ، فَكَانَ النَّاسُ اسْتَنْكَرُوا، قَالَ: فَعَلَهُ مَنْ هُوَ خَيْرٌ مِنِّي، إِنَّ الْجُمُعَةَ عَزْمَةٌ وَإِنِّي كَرِهْتُ أَنْ أُحْرَجَكُمْ فَتَمْسُونَ فِي الطَّيْنِ وَالِدَّخَضِ.
(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-Jumu'ah*, bab *al-Rukhṣah in lam*)

Yahḍur al-Jumu'ah fī al-Maṭar, no. hadis 859)

Maksudnya: Daripada Abdullah bin Abbas r.a. sesungguhnya beliau pernah berkata kepada tukang azan pada hari hujan yang sangat lebat: Setelah engkau mengucapkan

(أَشْهَدُ أَنْ لَا إِلَهَ إِلَّا اللَّهُ وَأَشْهَدُ أَنَّ مُحَمَّدًا رَسُولُ اللَّهِ)
maka janganlah engkau sebutkan

(حَيَّ عَلَى الصَّلَاةِ)
tetapi ucapkanlah

(صَلُّوا فِي بُيُوتِكُمْ)

Para pendengar ketika itu seakan terkejut dan membantah. Lalu Abdullah ibn 'Abbās r.a. berkata: Apakah kamu terkejut? Sesungguhnya perkara ini pernah dilakukan oleh orang yang lebih baik daripadaku (iaitu Rasulullah). Sesungguhnya solat Jumaat merupakan suatu kewajipan, dan aku tidak suka untuk menyusahkan kamu apabila terpaksa keluar berjalan dalam lumpur dan licin.

Dalam perihal Solat Jumaat pula, menurut Mohd Hafiz et al. (2020), penangguhan solat Jumaat dalam tempoh pengawalan penularan penyakit dibenarkan. Ini termasuk melakukan solat terawih di rumah semasa Perintah Kawalan Pergerakan (PKP) (Amir Fazlim 2020). Zulkifli (2020c) turut menegaskan bahawa mereka yang bimbang akan keselamatan diri mereka diberikan keuzuran untuk tidak hadir ke masjid bagi menunaikan solat Jumaat dan terawih. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

مَنْ سَمِعَ الْمُنَادِيَ فَلَمْ يَمْتَنِعْهُ مِنْ اتِّبَاعِهِ عُدْرٌ - قَالُوا: وَمَا الْعُدْرُ؟
قال: خَوْفٌ أَوْ مَرَضٌ - لَمْ تُقْبَلْ مِنْهُ الصَّلَاةُ الَّتِي صَلَّى.

(Riwayat Abū Dāwūd, *Sunan Abī Dāwūd*, kitab *al-Ṣalāh*, bab *fī al-Tashdīd fī Tark al-Jamā'ah*, no. hadis 551)

Maksudnya: Barangsiapa yang mendengar orang yang melaungkan azan dan tidak ada sebarang keuzuran yang menghalangnya (daripada menunaikan solat berjemaah, maka hendaklah dia menunaikan solat secara berjemaah). Para sahabat bertanya: Apa keuzuran (yang dibenarkan wahai Rasulullah)? Jawab Rasulullah SAW: Ketakutan atau sakit. (Jika tiada kedua keuzuran ini) maka solatnya tidak diterima.

Di samping itu, terdapat kelonggaran dalam kaedah menunaikan solat. Menurut Ahmad (2020), seseorang perlu menutup mulut mereka bagi mengelakkan daripada virus menjangkiti melalui ruang pernafasan dan mulut. Maka dalam situasi sebegini, solat sambil memakai topeng penutup muka adalah diharuskan. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

أَنَّ النَّبِيَّ ﷺ كَانَ إِذَا عَطَسَ، عَطَى وَجْهَهُ بِيَدِهِ أَوْ بِنُؤْيِهِ، وَعَضَّ بِهَا صَوْنَهُ

(Riwayat al-Tirmidhī, *Sunan al-Tirmidhī*, kitab *'Abwāb al-Isti'dhān wa al-'Ādāb*, bab *Mā Jā' fī Khafḍ al-Ṣawt wa Takhmīr al-Wajh 'ind al-'Uṭās*, no. hadis 2948)

Maksudnya: Bahawasanya apabila Nabi SAW bersin, baginda menutup wajah dengan tangannya atau kainnya sambil merendahkan suaranya.

Petugas kesihatan juga diharuskan menjamakkan solat sama ada secara *taqdim* atau *ta'khīr* (Irwan

2020). Kelonggaran ini telah dipersetujui oleh Menteri di Jabatan Perdana Menteri (Hal Ehwal Agama) (2020c) yang melihat keharusan pelaksanaan jamak solat bagi petugas barisan hadapan yang menghadapi kesempitan dalam mendapatkan senggang waktu untuk solat. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

صَلَّى رَسُولُ اللَّهِ ﷺ الظُّهْرَ وَالْعَصْرَ جَمِيعًا. وَالْمَغْرِبَ وَالْعِشَاءَ جَمِيعًا.

فِي غَيْرِ خَوْفٍ وَلَا سَفَرٍ

(Riwayat Muslim, *Ṣaḥīḥ Muslim*, kitab *Ṣalāt al-Musāfirīn wa Qaṣrihā*, bab *al-Jam' bayn al-Ṣalātayn fī al-Ḥaḍr*, no. hadis 705)

Maksudnya: Rasulullah SAW pernah menjamakkan solat di antara solat zohor dengan asar dan di antara solat maghrib dengan isyak di Madinah tanpa ada sebarang perkara yang menakutkan atau hujan (iaitu situasi yang sukar buat muslim menunaikan solat). Lalu Ibn 'Abbās r.a. ditanya: Apa tujuan Nabi SAW berbuat demikian? Ibn 'Abbās r.a. menjawab: Baginda tidak ingin menyusahkan umatnya.

Kita juga perlu saling membantu sesama muslim. Menurut Ahmad (2020), sekatan serta kawalan pergerakan telah banyak menyekat beberapa saudara muslim daripada keluar berniaga. Ini menyebabkan pendapatan harian mereka terjejas. Justeru, sebagai saudara sesama muslim, adalah menjadi kewajipan kita membantu saudara muslim kita yang ditimpa kesusahan. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

وَمَنْ كَانَ فِي حَاجَةٍ أَخِيهِ كَانَ اللَّهُ فِي حَاجَتِهِ، وَمَنْ فَرَّجَ عَنْ مُسْلِمٍ كُرْبَةً، فَرَّجَ اللَّهُ عَنْهُ كُرْبَةً مِنْ كُرْبَاتٍ يَوْمَ الْقِيَامَةِ، وَمَنْ سَتَرَ مُسْلِمًا سَتَرَهُ اللَّهُ يَوْمَ الْقِيَامَةِ.

(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-Maṣālim*, bab *Lā Yaḍlim al-Muslimu al-Muslimu wa lā Yuslimuh*, no. hadis 2310)

Maksudnya: Barangsiapa (yang memenuhi) keperluan saudaranya, maka Allah akan bersamanya (membantu) keperluan dirinya, barangsiapa yang melapangkan urusan kesusahan seorang muslim, maka Allah akan melapangkan kesusahan daripada kesusahannya di akhirat kelak. Barangsiapa yang menutup aib saudaranya, maka Allah akan menutup aibnya di akhirat kelak.

Amalan bersedekah juga amat penting di waktu ini. Menurut Zulkifli (2020b), Rasulullah SAW memerintahkan muslim agar menunaikan solat, berdoa, beristighfar dan bersedekah ketika berlaku gerhana atau insiden yang membimbangkan. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

إِنَّ الشَّمْسَ وَالْقَمَرَ مِنَ آيَاتِ اللَّهِ، وَإِذَا لَاحَظْتَهُمَا فَيَنْحَسِبَانِ لِقَوْلِ أَحَدٍ، وَلَا لِحَاجَتِهِ، فَإِذَا رَأَيْتُمُوهُمَا فَكَبِّرُوا، وَادْعُوا اللَّهَ وَصَلُّوا وَتَصَدَّقُوا

(Riwayat Muslim, *Ṣaḥīḥ Muslim*, kitab *al-Kusūf*, bab *Ṣalāt al-Kusūf*, no. hadis 901)

Maksudnya: Sesungguhnya matahari dan bulan adalah bukti kebesaran Allah. Tidaklah berlaku sesuatu gerhana itu disebabkan oleh kematian seseorang maupun disebabkan kelahiran seseorang. Apabila kamu menyaksikan gerhana maka hendaklah kamu berdoa kepada Allah, bertakbir kepadaNya, menunaikan solat dan bersedekah.

Begitu juga digalakkan menghidupkan rumah dengan aktiviti solat sunat. Berdasarkan sabda Nabi SAW:

اجْعَلُوا مِنْ صَلَاتِكُمْ فِي بُيُوتِكُمْ. وَلَا تَتَّخِذُوهَا قُبُورًا
(Riwayat Muslim, *Ṣaḥīḥ Muslim*, kitab *Ṣalāt al-Musāfirīn wa Qaṣriḥā*, bab *Istihbāb Ṣalāt al-Nāfilah fī Baytiḥ wa Jawāzihā fī al-Masjid*, no. hadis 777)

Maksudnya: Hidupkanlah rumah-rumah kamu dengan solat kamu. Dan janganlah jadikan rumah kamu seperti kubur.

Selain itu, setiap muslim haruslah banyak bersabar dan reda atas segala ketentuan, sentiasa berwuduk, berzikir, berselawat, membaca al-Quran, beristighfar, amalkan solat fardu di awal waktu, pelihara solat sunat *rawātib*, solat duha, solat tahajjud dan solat witr serta sentiasa berdoa ialah antara amalan yang sangat penting bagi seorang muslim untuk sentiasa mendapat perlindungan daripada Allah SWT dan dapat mencegah daripada terkena sebarang penyakit sepertimana yang disarankan oleh baginda Nabi SAW (Zulkifli 2020b). Berdasarkan sabda Nabi SAW:

إِنَّ عَظَمَ الْجَزَاءِ مَعَ عَظَمِ الْبَلَاءِ، فَإِنَّ اللَّهَ إِذَا أَحَبَّ قَوْمًا ابْتَلَاهُمْ، فَمَنْ رَضِيَ فَلَهُ الرِّضَا، وَمَنْ سَخَطَ فَلَهُ السَّخَطُ.

(Riwayat al-Tirmidhī, *Sunan al-Tirmidhī*, kitab *'Abwāb al-Zuhd*, bab *Mā Jā' fī al-Ṣabr 'alā al-Balā'*, no. hadis 2559)

Maksudnya: Sesungguhnya besarnya ganjaran pahala seseorang itu datang bersama besarnya ujian bala terhadapnya. Dan sesungguhnya sekiranya Allah menyanggahi sesuatu kaum, maka Dia akan menimpakan kaum itu dengan ujian. Andainya mereka reda dengan ujian tersebut, maka dia akan mendapat keredaan Allah. Namun sekiranya dia marah dengan ujian bala tersebut, maka dia akan ditimpa kemarahan daripada Tuhan.

Menurut JAKIM (2020), mukmin yang solat fardu subuh di awal waktu akan berada dalam perlindungan Allah SWT berdasarkan hadis Nabi SAW:

مَنْ صَلَّى الصُّبْحَ فَهُوَ فِي ذِمَّةِ اللَّهِ
(Riwayat Muslim, *Ṣaḥīḥ Muslim*, kitab *al-Masājid wa Mawāḍi' al-Ṣalāh*, bab *Faḍl Ṣalāt al-'Ishā' wa al-Ṣubḥ fī Jamā'ah*, no. hadis 657)

Maksudnya: Barangsiapa yang solat fardu subuh, maka dia berada dalam perlindungan Allah.

Seterusnya menurut Zulkifli (2020a), seorang muslim mestilah mengamalkan doa-doa seperti mana yang dibaca oleh Nabi SAW untuk mengharap pertolongan Allah SWT dan juga bantuan daripadaNya. Antara doa tersebut ialah:

Pertama berdasarkan hadis Nabi SAW (Riwayat Abū Dāwūd, *Sunan Abī Dāwūd*, kitab *al-'Adab*, bab *Mā Yaqūl 'Idhā 'Aṣbah*, no. hadis 5088):

مَنْ قَالَ بِسْمِ اللَّهِ الَّذِي لَا يَضُرُّ مَعَ اسْمِهِ شَيْءٌ فِي الْأَرْضِ وَلَا فِي السَّمَاءِ وَهُوَ السَّمِيعُ الْعَلِيمُ، ثَلَاثَ مَرَّاتٍ، لَمْ تُصِبْهُ فَجَاءَةٌ بَلَاءٌ حَتَّى يُصْبِحَ، وَمَنْ قَالَهَا حِينَ يُصْبِحُ ثَلَاثَ مَرَّاتٍ، لَمْ تُصِبْهُ فَجَاءَةٌ بَلَاءٌ حَتَّى يَمْسِيَ.

Maksudnya: Barang siapa yang membaca:

بِسْمِ اللَّهِ الَّذِي لَا يَضُرُّ مَعَ اسْمِهِ شَيْءٌ فِي الْأَرْضِ وَلَا فِي السَّمَاءِ وَهُوَ السَّمِيعُ الْعَلِيمُ

sebanyak tiga kali (pada waktu petang), maka dia tidak akan ditimpa sebarang bala secara mengejut, sehinggalah ke waktu pagi. Dan barangsiapa yang membacakan zikir ini sebanyak tiga kali pada waktu pagi, maka dia tidak akan ditimpa sebarang bala secara mengejut sehinggalah petang.

Kedua berdasarkan hadis Nabi SAW (Riwayat Abū Dāwūd, *Sunan Abī Dāwūd*, kitab *al-Ṣalāh*, bab *Fī al-'Isti'ādah*, no. hadis 1554):

عن أنس: أن النبي ﷺ كان يقول: اللَّهُمَّ إِنِّي أَعُوذُ بِكَ مِنَ الْبَرَصِ وَالْجُنُونِ وَالْجُدَامِ، وَمِنْ سَيِّئِ الْأَسْقَامِ

Maksudnya: Daripada Anas r.a., bahawasanya Nabi SAW berdoa:

اللَّهُمَّ إِنِّي أَعُوذُ بِكَ مِنَ الْبَرَصِ وَالْجُنُونِ وَالْجُدَامِ، وَمِنْ سَيِّئِ الْأَسْقَامِ

Maksudnya: Ya Allah aku berlindung denganMu daripada penyakit sopak, gila, kusta dan penyakit-penyakit yang buruk.

Ketiga berdasarkan hadis Nabi SAW (Riwayat Abū Dāwūd, *Sunan Abī Dāwūd*, kitab *al-'Adab*, bab *Mā Yaqūl 'Idhā 'Aṣbah*, no. hadis 5074) :

سَمِعْتُ ابْنَ عُمَرَ يَقُولُ: لَمْ يَكُنْ رَسُولُ اللَّهِ ﷺ يَدْعُ هُوَذَا الدَّعَوَاتِ حِينَ يُسَبِّحُ وَحِينَ يُصْبِحُ: اللَّهُمَّ إِنِّي أَسْأَلُكَ الْعَافِيَةَ فِي الدُّنْيَا وَالْآخِرَةِ، اللَّهُمَّ إِنِّي أَسْأَلُكَ الْعَمُوَ وَالْعَافِيَةَ فِي دِينِي وَدُنْيَايَ وَأَهْلِي وَمَالِي، اللَّهُمَّ اسْتُرْ عَوْرَاتِي.

Maksudnya: Ibn 'Umar r.a. berkata: Rasulullah SAW tidak pernah meninggalkan doa ini setiap pagi dan petang, iaitu:

اللَّهُمَّ إِنِّي أَسْأَلُكَ الْعَافِيَةَ فِي الدُّنْيَا وَالْآخِرَةِ، اللَّهُمَّ إِنِّي أَسْأَلُكَ الْعَمُوَ وَالْعَافِيَةَ فِي دِينِي وَدُنْيَايَ وَأَهْلِي وَمَالِي، اللَّهُمَّ اسْتُرْ عَوْرَاتِي

Mksudnya: Wahai Tuhanku, aku memohon darimu keselamatan di dunia dan akhirat. Wahai Tuhanku aku memohon darimu keampunan dan kesejahteraan pada urusan agamaku dan urusan duniaku, (kurniakanlah kesejahteraan) buat ahli keluargaku dan hartaku. Wahai Tuhanku tutuplah auratku.

Menurut JAKIM (2020), amalan membaca doa pelindung sewaktu keluar rumah akan menjamin peliharaan Allah SWT berdasarkan hadis Nabi SAW (Riwayat Abū Dāwūd, *Sunan Abī Dāwūd*, kitab *al-'Adab*, bab *Mā Yaqūl 'Idhā Kharaj min Baytiḥ*, no. hadis 5095):

إِذَا خَرَجَ الرَّجُلُ مِنْ بَيْتِهِ، فَقَالَ: بِسْمِ اللَّهِ تَوَكَّلْتُ عَلَى اللَّهِ وَلَا حَوْلَ وَلَا قُوَّةَ إِلَّا بِاللَّهِ. قَالَ: يُقَالُ حَبِيبٌ: هُدَيْتَ وَكُنَيْتَ وَوَقَيْتَ.

Maksudnya: Sesiapa yang membaca doa sewaktu keluar rumah:

بِسْمِ اللَّهِ تَوَكَّلْتُ عَلَى اللَّهِ وَلَا حَوْلَ وَلَا قُوَّةَ إِلَّا بِاللَّهِ

Maksudnya: Dengan Nama Allah, saya bertawakkal kepada Allah, dan tiada daya dan kekuatan kecuali dengan pertolongan Allah.

Dikatakan kepadanya pada waktu itu: Kamu telah mendapat petunjuk, dicukupkan keperluanmu (iaitu keperluanmu telah dijaga), kamu telah dilindungi.

Menurut al-Sa'dawī (2020), tidak ramai yang mengetahui tentang sunnah Nabi SAW dan sirahnya. Amalan kuarantin telah diamalkan sejak zaman

baginda Nabi SAW, maka amat perlu kajian tentang sunnah Nabi SAW dan sirahnya serta mengambil pengajaran daripadanya. Yusof (2020) menasihati para pengkaji agar mengkaji hadis-hadis yang berkaitan tentang rawatan pencegahan dalam sunnah Nabi SAW dan mengeluarkan kaedah-kaedah yang diamalkan oleh Rasulullah SAW untuk mengelakkan jangkitan penyakit. Di samping membuat perbandingan tindakan Rasulullah SAW sebelum berlaku sesuatu wabak dan selepas tersebarnya wabak itu untuk menjelaskan kemukjizatan baginda Nabi SAW dalam mendahului dunia perubatan moden hari ini. Bagaimanapun aspek pencegahan pandemik secara khusus berpandukan al-Quran dan al-Sunnah dikaji dengan tidak menyeluruh.

Justeru, satu penyelidikan tentang panduan ulama Islam berkaitan amalan pencegahan penularan pandemik mengikut cara al-Quran dan hadis Nabi SAW sesuai dan wajar dilaksanakan untuk menjawab persoalan di atas agar suasana cemas (*panic*) dan bimbang dalam kalangan masyarakat muslim dapat dikurangkan dan agar penyakit atau pandemik tidak mudah menjangkiti mereka.

Kajian ini diharapkan agar dapat menyumbang kepada masyarakat Malaysia khususnya masyarakat muslim tentang cara yang paling baik untuk menghindari daripada serangan pandemik pada setiap masa, tidak kira di mana sahaja mereka berada melalui panduan ulama Islam tentang amalan pencegahan penularan pandemik sepertimana yang difirmankan oleh Allah SWT dalam al-Quran dan sebagaimana yang disabdakan oleh baginda Nabi Muhammad SAW dalam hadisnya. Secara tidak langsung, kajian ini dapat mendekatkan umat Islam kepada cara hidup seorang mukmin yang sejati dan bertakwa berlandaskan al-Quran dan al-Sunnah demi mencapai keredhaan Allah SWT.

Sebagaimana sabda Nabi Muhammad SAW:

بَلِّغُوا عَنِّي وَلَوْ آيَةً

(Riwayat al-Bukhārī, *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*, kitab *al-'Anbiyā'*, bab *Mā Dhukira 'an Banī Isrā'īl*, no. hadis 3274)

Maksudnya: Sampaikanlah daripadaku walaupun satu ayat.

KESIMPULAN

Daripada perbincangan di atas dapat disimpulkan bahawa terdapat banyak kajian tentang pandemik telah dilakukan oleh para sarjana Islam sebelum ini iaitu dari aspek pencegahan fizikal, mental dan rohani. Walau bagaimanapun amalan berkaitan pencegahan pandemik berpandukan al-Quran dan al-Sunnah di Malaysia khususnya dan di luar negara amnya dikaji dengan tidak menyeluruh. Ini kerana pandemik ini masih baharu dan masih tiada vaksin yang boleh menyembuhkannya melainkan dengan cara penjagaan dan pencegahan yang rapi daripada setiap individu itu sendiri pada setiap masa. Sehingga Allah SWT

mengangkat virus COVID-19 ini dan menghapuskannya daripada muka bumi ini. Walaupun cara pencegahan penularan pandemik ini telah melalui jangka waktu yang lama iaitu lebih 1400 tahun yang lalu, namun ia masih tetap relevan dan akan terus diamalkan oleh umat Islam sejak dulu, kini dan selamanya untuk menangani masalah pandemik.

Justeru, diharapkan kajian ini boleh dijadikan bahan bacaan dan rujukan ahli ilmu, para perawat, pesakit dan masyarakat muslim khususnya agar tidak terkena jangkitan wabak ini, di samping boleh dibuat bahan kajian seterusnya dari sudut yang lain. Amalan para sarjana Islam dalam mencegah penularan pandemik dan menghilangkan kemudaratanya pada sesama Islam dari segenap lapisan masyarakat muslim adalah dalam ruang lingkup *ma'ruf*, manakala membiarkan diri terdedah dengan pandemik tanpa sebarang pencegahan merupakan perkara *mungkar*. Bayangkan jika pandemik itu dibiarkan bebas berjangkit tanpa kawalan, nescaya hidup manusia tidak akan pernah tenteram.

Oleh itu, jelas apa yang diwahyukan oleh Allah SWT dan apa yang diucapkan Rasulullah SAW itu benar, tepat dan praktikal sepanjang zaman. Hal ini kerana segala yang dianjurkan itu berkait rapat dengan kesejahteraan manusia dan turut memelihara keutuhan jasmani, emosi, dan rohani masyarakat muslim dari sebarang ancaman. Hasilnya dapat mewujudkan persekitaran yang lebih selamat dan harmoni serta bebas daripada penularan pandemik.

RUJUKAN

- Abdullah bin Muhammad Basmieh. 2011. *Tafsir Pimpinan al-Rahman Kepada Pengertian al-Quran 30 Juzuk*. Kuala Lumpur: Darul Fikir.
- Ensiklopedia Hadith al-Kutub al-Sittah (Sahih al-Bukhari)*. 1431H/2011. Edisi ke-1. Jakarta: Almahira.
- Ensiklopedia Hadith al-Kutub al-Sittah (Sahih Muslim)*. 1432H/2012. Edisi ke-1. Jakarta: Almahira.
- Abdullah F. 2019. *Medical and Islamic Perspectives on Human Immunodeficiency Virus Infection and its Prevention*. Department of Family Medicine, Kulliyah of Medicine, International Islamic University Malaysia. IMJM Volume 18, No. 2, August 2019.
- 'Abd al-'Al, Bay Zakūb. 2020. *Mu'ālaḥat al-Amrād fī Daw' al-Qur'ān al-Karīm*: *Dirāsah Mawḍū'iyah*. The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.

- Abū Dāwūd, Sulaymān ibn al-Ash'ath. 1419H/1999. *Sunan Abī Dāwūd*. al-Sayyid Muḥammad Sayyid, 'Abd al-Qādir 'Abd al-Khayr, Sayyid Ibrāhīm (pnyt.). al-Qāhirah: Dār Ḥadīth.
- Abu Saufi Abdullah. 1999. *Perubatan Dengan Kemukjizatan Al-Quran*. Batu Caves: Penerbitan Darul Iman Sdn. Bhd.
- 'Adnān al-Sharīf. 2001. *Min 'Ilm al-Ṭibb al-Qur'an*. Bayrūt: Dār al-'Ilm lil-Malāyīn.
- Aḥmad, Yūsuf al-Ḥajj. 2010. *The Islamic Guideline on Medicine*. Riyād: Dārussalām.
- Ahmad, Yusuf al-Hajj. 2015. *Keajaiban Sains dalam Al-Quran dan Hadis*. Kuala Lumpur: Seif Solution.
- Amina Haji Noor. 2000. *Hikmah Menjaga Kesehatan Diri*. Batu Caves: Penerbitan Darul Iman Sdn. Bhd.
- Amir Fazlim Jusoh. 2020. Solat Terawih di Rumah semasa Perintah Kawalan Pergerakan (PKP). *COVID-19 Dan Islam*. Bangi: Penerbit UKM, hlm. 147-158.
- Anita Abdul Rahman. 2014. *A Review of The Islamic Approach in Public Health Practices*. Department of Community Health, Faculty of Medicine and Health Sciences, Universiti Putra Malaysia. International Journal of Public Health and Clinical Sciences. e-ISSN: 2289-7577. Vol.1: No.2. November/Disember 2014.
- 'Āṣim 'Abd al-Mun'im Ḥussīn et al. 2019. *Prophetic Medicine, Islamic Medicine, Traditional Arabic and Islamic Medicine (TAIM): Revisiting Concepts and Definitions*. Acta Scientific Medical Sciences (Issn: 2582-0931) Volume 3 Issue 8 August 2019.
- al-'Asqalānī, Aḥmad ibn 'Alī ibn Ḥajar. 1997. *Fath al-Bārī Sharḥ Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*. al-Riyād: Maktabat Dār al-Salām.
- al-Bankānī, Abū Anas Majid. 2004. *Ṣaḥīḥ al-Ṭibb al-Nabawī*. al-'Abdalī: Dār al-Nafā'is.
- Basri bin Ibrahim. 2004. *Rawatan dalam Islam*. Johor Bahru: Perniagaan Jahabersa.
- al-Bayyūmī, Ibrāhīm Muḥammad. 2020. *Manhaj al-Islām fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah*. The 3rd International Conference on The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- al-Bukhārī, Muhammad ibn Ismā'īl. 1413H/1993. *Ṣaḥīḥ al-Bukhārī*. Mustafa Dib al-Bughā (pnyt.). Damshiq: Dar al-'Ulūm al-Insāniyyah.
- Danial Zainal Abidin. 1988. *Konsep Perubatan Islam*. Pulau Pinang: Pustaka Nahnu.
- Danial Zainal Abidin. 2015. *Perubatan Islam dan Bukti Sains Moden*. Batu Caves: PTS Millennia Sdn. Bhd.
- European Centre for Disease Prevention. 2019. *Public Health Risks Related to Communicable Diseases during the Hajj 2019*. Stockholm.
- Hafiz Firdaus Abdullah. 2012. *Kaedah Memahami Hadis Musykil*. Johor Bahru: Perniagaan Jahabersa.
- al-Ḥamawī, 'Alī ibn 'Abd al-Karīm. 2003. *al-Aḥkām al-Nabawīyyah fī al-Ṣinā'ah al-Ṭibbiyyah*. Bayrūt: Dār Ibn Ḥazm.
- Ibn Ḥibbān, 'Alī ibn Balbān. 1997. *Ṣaḥīḥ Ibn Ḥibbān bi Tartīb Ibn Balbān*.
- Shu'ayb al-Arna'ūt (pnyt.). Bayrūt: Mu'assasah al-Risālah.
- Ibn Mājah, Abū 'Abdullāh Muḥammad ibn Yazīd. 1997. *Sunan Ibn Mājah*. al-Riyād: Maktabat al-Ma'ārif.
- Ibn Manzūr. 2003. *Lisān al-'Arab*. al-Qāhirah: Dār al-Ma'ārif.
- Ibn Qayyim al-Jawziyyah, Muḥammad ibn Abī Bakr. 2000. *Sistem Perubatan Nabi: Kesehatan Dan Perubatan Menurut Petunjuk Nabi Muhammad SAW*. Kuala Lumpur: ALBAZ Publishing.
- Idrus H. Alkaf. 1995. *Cara Rawatan Diri Dan Pengubatan*. Kuala Lumpur: Darul Nu'man.
- Irwan Mohd Subri. 2020. Rukhsah Solat Fardu bagi Petugas Barisan Hadapan COVID-19. *COVID-19 Dan Islam*. Bangi: Penerbit UKM, hlm. 159-170.
- Jabatan Kefahaman Islam Malaysia (JAKIM). 2020. *Tips Menghadapi COVID-19 Panduan Menurut Perspektif Islam*. Putrajaya: Jabatan Kefahaman Islam Malaysia.
- al-Ka'bī, Laṭīfah Munādī. 2020. *al-Manhaj al-Qur'ānī fī al-Ta'āmul ma' al-Amrād wa al-Awbi'ah*. The 3rd International Conference On Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) And Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- al-Khaṭīb, Huwaydā Aḥmad Qāsim. 2020. *Manhaj al-Qur'an al-Karīm fī al-Ta'āmul ma' al-Maraḍ*. The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- Mat Noor Mat Zain. 2020. Hukum dan Kedudukan Solat Berjemaah semasa

- Penularan Wabak dan Perintah Kawalan Pergerakan (PKP). *COVID-19 Dan Islam*. Bangi: Penerbit UKM, hlm. 118-146.
- al-Manāwī, Nazirah. 2020. *Manhaj al-Sunnah al-Nabawiyah fī al-Ta'āmul ma' al-Amrād wa al-Awbi'ah (Corona COVID-19 Namūdhajan)*. The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- al-Maq'adī, 'Alī ibn Ḥasan ibn 'Abdah al-Shuḥtī. 2020. *Manhaj al-Qur'ān wa al-Sunnah fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah wa al-Amrād*. The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- Mohamad Din Yusoh. 2020. *COVID-19 Ujian Kepada Manusia dan Peringatan Allah, Menghargai Masa Semasa COVID, Selepas COVID dan Mencuri Masa di Tempat Bekerja, Cara Solat Jumaat Semasa COVID*. Bukit Katil: Percetakan Surya Sdn. Bhd.
- Mohammad Yousuf Rathor. 2018. *Improving Health Care Delivery through Islamization of Medical Practice*. Dept. of Internal Medicine, Faculty of Medicine International Islamic University Malaysia. IMJM Volume 17 Special Issue No 2.
- Mohd Arip bin Kasmō. 2013. *Mukjizat Sainifik Dalam Sunnah Nabawiyah*. Seremban: Itqans Enterprise.
- Mohd Asri Zainul Abidin. 2020. *Islam Tuntut Umat Hindari Kemudaratan*.
- Keratan Akhbar Harian Metro bertarikh 27/1/2020.
- Mohd Farhan Md Ariffin et al. 2015a. *Analisis Hadith Mengenai Haiwan Fasiq Dalam Al-Kutub Al-Sittah: Kajian Terhadap Persepsi Masyarakat Melayu Di Daerah Pengkalan Hulu, Perak*. Tesis Sarjana Usuluddin, Akademi Pengajian Islam, Universiti Malaya.
- Mohd Farhan Md Ariffin et al. 2015b. *Anjing Pembawa Virus Rabies: Signifikan dan Metode Interaksi Berasaskan Fiqh Al-Hadith*. Jurnal Intelek. PJIM&A, UiTM Perlis. Vol 10(1): 55-66. ISSN 2231-7716.
- Mohd Farhan Md Ariffin et al. 2016. *Cicak Penyebar Bakteria Salmonella: Signifikan dan Kaedah Interaksi Menurut Fiqh Al-Hadith*. ISSN 2231-7716 © PJIM&A, UiTM Perlis. Jurnal Intelek (2016) Vol 10(2): 44-55.
- Mohd Farhan Md Ariffin et al. 2018a. *Leptospirosis Wabak Maut Dari Tikus: Analisis Berasaskan Fiqh al-Hadith*. Jurnal Islam dan Masyarakat Kontemporari. ISSN 2289 6325 Bil. 18, No. 1, 2018 (Sep).
- Mohd Farhan Md Ariffin et al. 2018b. *Vektor Zika dan Teknik Kawalan Haiwan Perosak Menurut Perspektif Hadis*. Journal of Ma'alim al-Quran wa al-Sunnah. Vol. 14, No. 1, (2018), pp. 1-10. ISSN: 1823-4356 | eISSN: 2637-0328.
- Mohd Farhan Md Ariffin. 2019. *Isu Keselamatan Makanan Menurut Perspektif al-Hadith: Analisis Terhadap Perusahaan Kecil Dan Sederhana Di Lembah Klang*. Tesis Doktor Falsafah, Akademi Pengajian Islam, Universiti Malaya.
- Mohd. Hafiz Safiai et al. 2020. *Penangguhan Solat Jumaat dalam Tempoh Pengawalan Penularan Penyakit. COVID-19 Dan Islam*. Bangi: Penerbit UKM, hlm. 109-117.
- Mohd Hilmi Mahmud et al. 2013. *Kempen Pencegahan H1N1: Kajian Tentang Pengetahuan, Sikap Dan Amalan Penduduk Di Timur Laut Pulau Pinang*. Jurnal Komunikasi Malaysian Journal of Communication Jilid 29(1) 2013: 127-140.
- Mohd. Izhar Ariff Mohd. Kashim et al. 2020. *Penangguhan Solat Berjemaah pada Musim COVID-19 Berasaskan Maqasid Syariah. COVID-19 Dan Islam*. Bangi: Penerbit UKM, hlm. 138-146.
- Muhammad, 'Abd al-Qādir Sulaymān. 2020. *Manhaj al-Sunnah fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah*. The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- Mukhlas Asy-Syarkani Al-Falahi. 2013. *Allah Doktorku; Wahyu Ubat Penyakitku*. Kuala Lumpur: Telaga Biru Sdn. Bhd.
- Muslim, Muslim ibn al-Hajjāj. 1430H/2010. *Ṣaḥīḥ Muslim*. Muḥammad Fu'ād 'Abd al-Bāqī (pnyt.). al-Qāhirah: Dār al-Ḥadīth.
- Norhidayah Pauzi. 2017. *Maslahah Dalam Vaksinasi: Analisis Fatwa Malaysia Dan Indonesia*. Department of Fiqh and Usul, Academy of Islamic Studies, University of Malaya. Jurnal Fiqh, No. 14 (2017) 27-50.
- Nurul Hidayah Sultan Ahmadi et al. 2017. *Sorotan Literatur Terhadap Isu Penerimaan Dan Penolakan Vaksin Menurut Perspektif Islam*. AL-QANATIR International Journal of Islamic Studies. Vol. 8. No. 2 (2017) eISSN: 2289-9944.
- Rifā'ī, 'Āṭif Ibrāhīm. 2020. *Manhaj al-Qur'ān al-Karīm fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah wa al-Amrād*. The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference).

- Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- al-Sa'dawī Sa'īd 'Abd al-Jalīl Maṣṣūr. 2020. *Manhaj al-Sunnah al-Nabawiyah fī al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah wa al-Amrād (al-Ḥajr al-Ṣiḥḥī Namūdhajan)*. The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- al-Tirmidhī, Abū 'Īsā Muḥammad ibn 'Īsā. 1430H/2010. *al-Jāmi' al-Kabīr (Sunan al-Tirmidhī)*. Shu'ayb al-Arna'ūt et al. (pny.). Dimashq: Dār al-Risālah al-'Ālamīyah.
- World Health Organization (WHO). 2018. *Managing Epidemics*. Geneva.
- Yūsuf, Maṣṣūr Muḥammad Aḥmad. 2020. *Qawā'id al-Ta'āmul ma' al-Awbi'ah min Khilāl al-Sunnah al-Nabawiyah*. The 3rd International Conference on Contemporary Islamic Studies and Emerging Issues (Virtual Conference). Faculty of Islamic Sciences, Al-Madinah International University (MEDIU) and Faculty of Islamic Studies, The National University of Malaysia (UKM). 29-30 September 2020.
- Zulkifli Mohamad al-Bakri. 2020a. *Inilah Doaku*. Putrajaya: Pejabat Menteri di Jabatan Perdana Menteri (Hal Ehwal Agama).
- Zulkifli Mohamad al-Bakri. 2020b. *Hari-Hari Tarbiah Dalam Hidupku*. Putrajaya: Pejabat Menteri di Jabatan Perdana Menteri (Hal Ehwal Agama).
- Zulkifli Mohamad al-Bakri. 2020c. *Soal Jawab Fiqh COVID-19*. Putrajaya: Pejabat Menteri di Jabatan Perdana Menteri (Hal Ehwal Agama).
- Kamus Dewan Edisi Keempat*. 2012. Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka.
- Kamus Inggeris-Melayu Dewan*. 2002. Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka.
- Laman Web:
<https://www.who.int/emergencies/diseases/novel-coronavirus-2019/situation-reports/>
<http://journalarticle.ukm.my/11466/1/16756-47169-1-SM.pdf>
<https://www.islamreligion.com/articles/2534/infection-control-in-islam/AishaStacey>. 2009.
<https://www.alukah.net>
<https://www.nytimes.com/2020>
<https://www.cdc.gov/coronavirus/2019>
https://mawdoo3.com/ما_هو_الوباء
https://mawdoo3.com/مفهوم_الطب_الوقائي. Islam Al-Zabun. 2016.
https://mawdoo3.com/مفهوم_الوقاية_الصحية_في_الإسلام. Talal Masy'al. 2016.
https://mawdoo3.com/كيفية_الوقاية_من_الأمراض
https://mawdoo3.com/مفهوم_الطب_النبيوي. Isra' Abd. Qadir. 2016.
https://mawdoo3.com/مفهوم_الحجر_الصحي. Sana' al-Duwaikat. 2016.
https://mawdoo3.com/كيف_علاج_الرسول_الاكتئاب. Talal Masy'al. 2018.
https://mawdoo3.com/كيف_أعالج_نفسي_من_الاكتئاب_بالقرآن. Muhammad Marwan. 2018.
[www.Kementerian Kesihatan Malaysia](http://www.KementerianKesihatanMalaysia.gov.my).2020.
[www.Kementerian Kesihatan Malaysia](http://www.KementerianKesihatanMalaysia.gov.my).2021.
www.muftiwp.gov.my./7Februari 2020.

Mohd Sophian Bin Ismail
P101486@siswa.ukm.edu.my
Pelajar Siswazah
Pusat Kajian al-Quran dan al-Sunnah
Fakulti Pengajian Islam
Universiti Kebangsaan Malaysia
MALAYSIA

Mohd Arif Bin Nazri
mohdarif@ukm.edu.my
Pusat Kajian al-Quran dan al-Sunnah
Fakulti Pengajian Islam
Universiti Kebangsaan Malaysia
MALAYSIA

Najah Nadiyah Binti Amran
najah@ukm.edu.my
Pusat Kajian al-Quran dan al-Sunnah
Fakulti Pengajian Islam
Universiti Kebangsaan Malaysia
MALAYSIA

KANDUNGAN / CONTENTS

| | |
|---|-------|
| Asas Forensik Dalam Islam Berdasarkan Sejarah Dan Elemen <i>The Basics of Forensics In Islam Based on The History And Elements</i> Athirah Mahussin, Nurbazla Ismail, Abdul Basir Mohamad | 1-8 |
| Mapping The Common Law Concept of Misrepresentation in Contract Under The Islamic Law Norhoneydayatie Abdul Manap, Nik Abdul Rahim Nik Abdul Ghani, Amirah Madihah Adnan | 9-16 |
| Panduan Ulama Islam Berkaitan Amalan Pencegahan Penularan Pandemik: Satu Sorotan <i>Muslim Scholars Guidances on Prevention of Pandemic:An Overview</i> Mohd Sophian Bin Ismail, Mohd Arif Bin Nazri, Najah Nadiyah Binti Amran | 17-28 |
| Saman Penghutang Penghakiman: Keperluan Perintah Nafkah atau Perintah Tunggakan Nafkah <i>Judgment Debtor Summons: Requirements for Maintenance Order or Recovery of Arrears of Maintenance Order</i> Mohd Hazwan Ismail, Jasni Sulong | 29-38 |
| Baby Hatch Menurut Perundangan Malaysia dan Syarak <i>Baby Hatch According to Malaysian Law and Syarak</i> Syahida Nafisah Hishamuddin, Wafaa' Yusof | 39-52 |
| Aplikasi Kaedah Perubahan Hukum dengan Berubahnya Masa dalam Siyasa Syariyyah <i>Application of the Method of Changing the Rulings Due to Changes in Time in Siyasa Syariyyah</i> Mohd Izzuddin Bin Mohd Noor, Fatimah Nadirah Binti Mohd Noor | 53-61 |

Journal of Contemporary Islamic Law

(2021)Vol. 6(1)

Editor-In-Chief

Dr. Nik Abd. Rahim Nik Abdul Ghani

Co-Editor

Assoc. Prof. Dr. Salmy Edawati Yaacob

Secretary

Dr. Nurul Ilyana Muhd Adnan

Senior Editor

Prof. Dr. Abdul Basir Mohamad
Prof. Dr. Mohd Nasran Mohamad
Assoc. Prof. Dr. Shofian Ahmad
Assoc. Prof. Dr. Zaini Nasohah
Assoc. Prof. Dr. Zuliza Mohd Kusrin
Assoc. Prof. Dr. Mohd Al Adib Samuri

International Editor

Dr. Abdel Wadoud Moustafa El Saudi
Dr. Harun Abdel Rahman Sheikh Abduh
Dr. Asman Taeali
Dr. Muhammad Yasir Yusuf
Dr. Ahmad Nizam
Dr. T. Meldi Kesuma
Sarjiyanto
Shinta Melzatia
Dr. Hamza Hammad
Dr. Nazlida Muhamad
Dr. Madiha Riaz
Dr. Naveed Ahmad Lone

Chief Managing Editor

Dr. Mat Noor Mat Zain

Arabic Copy Editor

Anwar Fakhri Omar

Bahasa Copy Editor

Dr. Mohd Zamro Muda
Dr. Md. Yazid Ahmad

Editor

Dr. Mohammad Zaini Yahaya
Dr. Azlin Alisa Ahmad
Dr. Mohd Hafiz Safiai

Published by:

Research Centre for Sharia,
Faculty of Islamic Studies,
Universiti Kebangsaan Malaysia,
43600 Bangi, Selangor, Malaysia.

Suggested citation style:

Author, (2021), Title, Journal of Contemporary
Islamic Law, 6(1), pages, <http://www.ukm.my/jcil>

eISSN 0127-788X

Copyrights:

This work is licensed under a Creative Commons
Attribution-Noncommercial-No Derivative Works
3.0 Unported License
(<http://creativecommons.org/licenses/by-nc-nd/3.0/>).
You can download an electronic version online. You
are free to copy, distribute and transmit the work
under the following conditions: Attribution – you
must attribute the work in the manner specified by
the author or licensor (but not in any way that
suggests that they endorse you or your use of the
work); Noncommercial – you may not use this work
for commercial purposes; No Derivate Works – you
may not alter, transform, or build upon this work.